



4TH INTERNATIONAL COLLOQUIUM OF GENEALOGY, HERALDRY, AND VEXILLOLOGY (ICGHV4)

June 5 2025, Vilnius, Lithuania, www.icghv.com

Theme: "Heads of State: Ancestry, Coats of Arms, and Flags"



THE HEADS OF STATE AND THEIR FLAGS

Dr Patrice de La Condamine (France)

Summary (in English)

In the world, through time and in all latitudes, human groups have been organized, according to real organic affinities, or more subjective but considered sufficiently shared to constitute solid foundations and federate the whole into a nation. Thus, the world has since been divided between more or less large and powerful states, with all possible and imaginable forms of government. All these political entities have flags that express the values considered fundamental of these countries.

But not all these countries were built alone. To form, structure and expand, to give themselves contours worthy of what is called the "state", these countries have had recourse to leaders who have led their peoples. Humanists, sometimes wise, often cruel, it doesn't matter, they have led their peoples and their countries on the paths of glory or plunged them into lasting abysses. Roman, Persian, Mongol or Ottoman empires, Arab conquerors, imperial China, expansionist Japan, Tsarist Russia, Sweden dreaming of a continental space, or British or Portuguese thalassocracies. Closer to us in time, revolutionary and then Napoleonic France, the German Reich, not to mention contemporary US, Soviet and Russian imperialism, or Chinese... All these names, permanently established in the memory of History, would never have been so if they had not had at their head leaders whose names have also passed into the chronicles of humanity, for better or for worse!

Founding father, captain or general, super-minister or great inspirer, pope, monsignor, prince, king, emperor, president, driver or duce... At the origin of any constituted and organized organization, there is therefore a leader. And the leader is the first, he is the embodiment of the group. And in this exceptional capacity, you need a flag that stands out from the whole! It is even with the distinctive sign of the leader that every nation or empire has begun. We are therefore going to talk about the flags of the heads of state, both in space and in time.

In the first part, an exploration of ancient times will introduce us to the standards of some notable historical leaders whose names are linked to empires or major historical episodes. We will see how the flags of these leaders may have influenced future national flags.

In the second part, we will discuss the flags of the current heads of state. The aim will be to find out what distinguishes their flags from national flags, whether by their often different proportions, or by the background with particular motifs and ornaments, which often correspond to ancient traditions.

In conclusion, we can recall how essential the study of the flags of the world's heads of state is to understand history, whether it is past history or the current state of today's world.

CV: Patrice de La Condamine is a Doctor in contemporary history, author of a thesis on the search for the identities of the people of the countries of the former USSR through their flags and emblems. He is also the author of a personal essay Heraldry and Vexillology, which allows us to better explore the links between the sciences of coats of arms and flags, in all forms, family, dynastic, state, and in all times of History.

LES CHEFS DES ETATS ET LEURS DRAPEAUX

Summary (in french)

Dans le monde, à travers les temps et sous toutes les latitudes, des groupes humains se sont organisés, en fonction de d'affinités réelles organiques, ou plus subjectives mais jugées assez partagées pour constituer des fondements solides et fédérer l'ensemble en une nation. Ainsi, le monde est depuis partagé entre des Etats plus ou moins important et puissants, avec toutes les formes de gouvernements possibles et imaginables. Toutes ces entités politiques ont des drapeaux qui expriment les valeurs considérées comme fondamentales de ces pays.

Mais tous ces pays ne se sont pas construits seuls. Pour se former, se structurer et s'agrandir, pour se donner des contours dignes de ce que l'on désigne par « Etat », ces pays ont eu recours à des chefs qui ont menés leurs peuples. Humanistes, parfois sages, souvent cruels, peu importe, ils ont mené leurs peuples et leurs pays sur les chemins de la gloire ou les ont plongés dans des abîmes durables. Empires romain, perse, mongol ou ottoman, conquérants arabes, Chine impériale, Japon expansionniste, Russie tsariste, Suède rêvant d'un espace continental, ou thalassocraties britannique ou portugaise. Plus près de nous dans le temps, France révolutionnaire puis napoléonienne, Reich allemand, sans parler des impérialismes contemporains états-unisens soviétique puis russe, ou chinois... Tous ces noms durablement installés dans la mémoire de l'Histoire, ne l'auraient jamais été s'ils n'avaient eu à leur tête des chefs aux noms aussi passés dans les chroniques de l'humanité, pour le meilleur comme pour le pire !

Père-fondateur, capitaine ou général, super-ministre ou grand inspirateur, pape, monseigneur, prince, roi, empereur, président, conducteur ou duc... A l'origine de tout organisme constitué et organisé, il y a donc un chef. Et le chef, c'est le premier, c'est l'incarnation du groupe. Et à ce titre exceptionnel, il faut un drapeau qui se détache de l'ensemble ! C'est même par le signe distinctif du chef que toute nation ou tout empire a commencé. Nous allons donc parler des drapeaux des chefs des Etats, à la fois dans l'espace et dans le temps.

Dans une première partie, une exploration des temps anciens nous fera connaître les étendards de quelques chefs historiques notables et dont les noms sont liés à des empires ou à des épisodes historiques majeurs. Nous verrons comment les drapeaux de ces chefs ont pu influencer les futurs drapeaux nationaux.

Dans une deuxième partie, nous aborderons les drapeaux des chefs des Etats actuels. Le but sera de savoir ce qui distingue leur drapeaux des drapeaux nationaux, que ce soit par leurs proportions souvent différentes, ou par le fond avec des motifs et des ornements particuliers, et qui répondent souvent à des traditions anciennes.

En conclusion, nous pourrions rappeler combien l'étude des drapeaux des chefs des Etats du monde est primordiale pour comprendre l'Histoire, qu'il s'agisse de l'histoire passée ou de l'actualité du monde d'aujourd'hui.